
آيت الله سبحاني مرجع عاليقدر شيعه موضوعي را 
درباره آپارتمان نشيني و خطرش براي اسلاميت 
نظام مطرح كردند كه نكته اي بسس��يار درست 
و در عين حال بس��يار غير ممكن است! مسئله 
خطرات آپارتمان نش��يني براي اسلاميت نظام، 
موضوعي است كه بايد براي س��اختن آينده به 
عن��وان يك چالش مط��رح كنيم، ام��ا اين نگاه 
در شرايط كنوني بس��يار دور از دسترس است. 
اينكه زندگي ماش��يني مانعي براي دستيابي به 
معنويت و اسلاميت است، حرف تازه اي نيست. 
رهبر معظم انقلاب هم در دي��دار رمضاني خود 
با مس��ئولان نظام بر عوارض زندگي ماش��يني 
تأكيد داشتند و فرمودند:» اين زندگي مادي، به 
خصوص زندگي ماشيني، روابط ما را، درون ما را، 

باطن ما را، عملكرد ما را از لطافت مي اندازد.«
پيش از اين نيز مق��ام معظم رهب��ري با تأكيد 
بر الزام��ات زندگي آپارتمان نش��يني، مخالفت 
ضمني خود را با اين سبك از زندگي ابراز كرده 
و فرموده اند:» آپارتمان نش��يني چق��در براي ما 

ضروري است؟ چقدر درست است؟ چه الزاماتي 
دارد كه بايد آنها را رعايت كرد؟ چقدر آن الزامات 

را رعايت مي كنيم؟«
  امكان تربيت دين�ي در آپارتمان وجود 

ندارد
آيت الله س��بحاني از مراجع عظام تقليد معتقد 
است امكان تربيت ديني در آپارتمان وجود ندارد 
و از نظر اخلاقي ساخت آپارتمان صحيح نيست. 
از نگاه اين مرجع عاليقدر شيعه زندگي آپارتماني 
امكان ارتباطات همس��ايگان را فراهم نمي كند. 
بچه ها در اين محيط محبوس ش��ده اند. آيت الله 
سبحاني افزود: »دولت بايد براي مردم خانه هاي 
ويلايي ٢٠٠ ، ۳٠٠ متري بسازد، حفظ اسلاميت 

نظام با اين انبوه سازي ها نمي شود.«
اين نخس��تين بار نيس��ت كه آيت الله سبحاني از 
زندگي آپارتمان نشيني انتقاد مي كنند. اين مرجع 
عاليقدر پيش از اين نيز بارها خطرات اين سبك از 
زندگي براي اسلاميت نظام را گوشزد كرده بودند. 
آيت الله س��بحاني با انتقاد از ترويج انبوه سازي 

مس��كن و توس��عه آپارتمان نش��يني در كشور  
گفته بود: » انبوه سازي هايي كه اكنون ايجاد شده و 
۱٠ طبقه مي سازند، از نظر اخلاقي صحيح نيست. 
بچه هايي در اين فضا حضور دارند كه از همديگر 
بيگانه هستند، نمي توانند بازي كنند، حرف بزنند 
و هر كدام در خانه خود محبوس هستند، بنابراين 

نمي شود اين بچه ها را تربيت ديني كرد.«
از نگاه اين مرجع تقليد تربي��ت ديني در جايي 
اس��ت كه بچه ها بتوانند جمع ش��وند و صحبت 
كنند. انبوه  سازي ها در حقيقت افراد را از يكديگر 
جدا ك��رده و هر ك��دام فرهنگ خ��ود را دارد و 
نمي توان روي اينها اثر گذاشت. از اين رو خانه ها 
بايد به صورت ويلايي باشد، لازم هم نيست خيلي 
بزرگ باشد. سابقاً در قم همه خانه ها ويلايي بود 
و اخيراً انبوه س��ازي شده و مش��كلاتي به وجود 

آورده است. 
آيت الله سبحاني همچنين چندي پيش در ديدار 
اعضاي ش��وراي مركزي و رؤساي سازمان نظام 
مهندسي اس��تان هاي كش��ور گفته بود: »نبايد 

مردم را به انبوه سازي تشويق كنيم، چراكه تنوع 
فرهنگ ها در اين مجتمع هاي آپارتمان نشيني 
آسيب زاست. اينكه س��اختمان هاي بلند )مثلًا 
در ۱٠ طبقه( ساخته مي شود و بر تعداد زيادي از 
واحدهاي مسكوني اشراف دارند، شرعي نيست؛ 
بنابراين بايد مصوبه اي در قان��ون صدور پروانه 
گنجانده شود كه از ساخت اين گونه ساختمان ها 
جلوگيري شود. به راستي جاي اين سؤال به طور 
جدي وجود دارد كه آيا واقعاً انبوه سازي و زندگي 

انبوهي با احكام شرع ما تطبيق مي كند؟! 
 حركت ب�ه س�مت خانه ه�اي ويلايي و 

روستا نشيني در دنيا
واقعيت اين است كه برخي از دستورات اسلام با 
سبك زندگي آپارتمان نشيني در تضاد است. اين 
س��بك از زندگي نه فقط در خصوص دستورات 
اسلام و تربيت اسلامي كه با سلامت روح و روان 
افراد هم در تضاد اس��ت. ساير كش��ورهاي دنيا 
هم كه تضاد سبك زندگي آپارتمان نشيني را با 
سلامت روان دريافته اند، به سمت اين مي روند 
تا مردم را به روستاها باز گردانند. اين كار شدني 
اس��ت، اما از جنب��ه اي ديگر ما گرفت��ار زندگي 
ماشيني هستيم. اينكه بسياري از ما به دنبال اين 
هستيم تا در شهر و روستاي خودمان خانه هاي 
ويلايي داشته باشيم، نش��ان مي دهد اين ماجرا 
شدني اس��ت و عده اي متوجه ش��ده اند كه اگر 
بخواهند زندگي روحي بهتري داشته باشند، بايد 
از آپارتمان خارج ش��وند و خاك و زمين داشته 
باش��ند، اما زندگي صنعتي و ماشيني شرايط را 

دشوار كرده است. 
اما چطور مي توانيم هم شهرهاي بزرگ و صنايع 
بزرگ نيازمند تمركز داشته باشيم و هم خانه هاي 

ويلايي ٢٠٠، ۳٠٠ متري بسازيم؟ 
 چالشي براي آيند گان

س��اخت ش��هرهاي ويلايي به جاي انبوه سازي 
نيازمند چندين برابر شدن زيرساخت هاي لازم 
اس��ت. به بيان ديگر جايگزيني ي��ك آپارتمان 
5٠ واحدي با يك ش��هرك ويلايي با خانه هاي 
٢٠٠، ۳٠٠ متري نيازمند گس��ترش چند صد 
 درصدي زيرساخت هاست و چندين برابر ساخت 
يك آپارتمان زيرس��اخت، زمين، جاده، كوچه، 
برق كشي، لوله كش��ي آب و گاز و از همه مهم تر 
انرژي مي خواهد! از س��وي ديگر اما نكته اي كه 
آيت الله س��بحاني مرجع عاليقدر ش��يعه درباره 
خطر زندگ��ي آپارتماني براي اس��لاميت نظام 
مط��رح كرده اند، نكته اي درس��ت و بجاس��ت. 
باورها مهم است. به قول مولانا » اي برادر تو همه 
انديش��ه اي « و اگر باور و انديشه اسلاميت ما از 
دست برود، مابقي استخوان و ريشه باقي مي ماند. 
اين يك چالش جدي اس��ت كه صاحبنظران و 
آينده پژوهان و آينده س��ازان بايد درباره آن نظر 
بدهند؛ اينكه چگونه مي توان به سمت خانه هاي 
ويلايي رفت و چگونه زيرساخت هاي اين كار را 
لااقل در شهرهايي با جمعيت كمتر فراهم كرد و 
چگونه سلامت روح و روانمان را در شرايط زندگي 

ماشيني امروز حفظ كنيم؟

شمار نيروهاي جنگلباني ايران  ۱۴ درصد استاندارد جهاني است

نرخ رشد جمعيت در ايران به كمترين ميزان در ۲۵ سال گذشته رسيد

چالشاخلاقواسلامیتباآپارتماننشینی
آيت الله سبحاني: امكان تربيت ديني در آپارتمان وجود ندارد

از نظر اخلاقي ساخت آپارتمان صحيح نيست

فرمانده يگان حفاظت منابع طبيعي كشور گفت: با 14 درصد 
استاندارد جهاني از منابع طبيعي كش�ور حفاظت مي كنيم. 
سرهنگ رضا اكبري، فرمانده يگان حفاظت منابع  طبيعي كشور 
درباره تعداد نيروهاي جنگلباني گفت: بر اساس استاندارد جهاني، 
بايد ۳۶ هزار تن نيرو داشته باشيم، اما در حال حاضر5هزارو۳٠٠ 
نفر نيروي حفاظتي داريم؛ يعني براي هر ٢۶ هزار هكتار يك نيرو 
و اين يعني ما با ۱۴ درصد استاندارد جهاني از منابع طبيعي كشور 

حفاظت مي كنيم. 
وي درباره وضعيت استخدامي نيروهاي حفاظتي منابع طبيعي 
افزود: بيش از ۷٠ درصد نيروهاي حفاظتي معادل ۳هزارو۶٠٠ نفر 

شركتي و مابقي رسمي و قراردادي و پيماني هستند. 
فرمانده يگان حفاظت منابع  طبيعي با اشاره به پرخطر بودن اين 
شغل خاطر نشان كرد: براي نيروهاي سازماني و شركتي، فرآيند و 
قوانيني وجود دارد، مثل اينكه حق استفاده از سلاح را ندارند، اما 
طي مذاكرات و برنامه ريزي ها قرار است كه استفاده از سلاح براي 

اين افراد مجاز شود. 
اكبري ادامه داد: در رابطه با كارت ضابط��ه، تعامل و مذاكراتي با 
دستگاه قضايي انجام ش��ده و مساعدت رئيس سازمان نيز فراهم 

است و ان شاءالله با دستوري كه صادر شده نيروهاي شركتي ما هم 
خواهند توانست سلاح داشته باشند. 

وي با اش��اره به اينك��ه بودجه خوبي ب��راي جنگلباني تخصيص 
داده ش��د، تصريح ك��رد: بي��ش از ۷٠ درصد از اس��تان ها داراي 
مركز مانيتورينگ هس��تند و ۷ درصد از اس��تان ها هم مجهز به 
دوربين هاي پايش تصويري ش��دند. همچنين ۱۹ استان مجهز 
به بي س��يم ديجيتال ش��دند و تمام خودروها داراي جي پي اس 

هستند. 
فرمانده يگان حفاظت منابع  طبيعي كش��ور با بي��ان اينكه جان 
جنگلبان ها در خطر اس��ت و هيچ حفاظتي از خود ندارند، گفت: 
لايحه اصلاحيه اي در هيئت دولت مطرح است كه تمام اختياراتي 
را كه در قانون به كارگيري س��لاح، ضابطين عام نيروي انتظامي 
دارند ما هم بتوانيم داشته باشيم؛ اميدواريم اين لايحه به صحن 
مجلس برود و تصويب شود كه اين مهم مي تواند تأثير زيادي در 

حفاظت جان جنگلبان ها داشته باشد. 

اي�ران در رون�د پي�ري جمعي�ت با ش�تابي 
روزافزون روبه رو اس�ت، به طوري كه در سال 
۲۰۲۲ نس�بت افراد بالاي ۶۰ سال در ايران از 
1۰درصد كل جمعيت فراتر رفته است در عين 
حال نرخ رش�د جمعيت در ايران ۰/7 اس�ت 
كه كمترين نرخ در ۲۵ س�ال گذشته اس�ت. 
دو محقق ايراني به  همراه ي��ك محقق از لندن 
در گزارش��ي با عنوان »سياس��ت هاي مقابله با 
تأثير پيري جمعيت در ايران« در مجله لنست، 
گزارش��ي از وضعيت س��المندي در ايران ارائه 

كردند. 
در اين گزارش آمده اس��ت:  ايران در روند پيري 
جمعي��ت با ش��تابي روزاف��زون روبه رو اس��ت، 
به طوري كه در س��ال ٢٠٢٢، نسبت افراد بالاي 
۶٠ سال در ايران از ۱٠ درصد كل جمعيت فراتر 

رفته اس��ت؛ در عين حال نرخ رشد جمعيت در 
ايران ٠/۷ اس��ت كه كمترين نرخ در ٢5 س��ال 

گذشته است. 
از سال ٢٠٠٠ به بعد، به نظر مي رسد نرخ باروري 
ايران تثبيت شده است و بر اس��اس نظريه گذار 
جمعيتي، انتظ��ار نمي رود در س��ال هاي آينده 

شاهد تغييرات زيادي باشيم. 
در رأس چالش هاي مربوط به سالمندي جمعيت 
در ايران، سالمندان مجرد يا تنهايي هستند كه 
در خانواده هايي با ابعاد كوچك زندگي مي كنند. 
در زمان حاضر، حدود ۳٠ درصد از س��المنداني 
كه به  تنهايي زندگي مي كنند، در سنين 8٠ سال 

و بالاتر هستند. 
پديده تك فرزن��دي در ميانس��الان، نرخ بالاي 
مهاجرت بين جوانان، كاهش ازدواج، تجرد دائم، 

طلاق )به ويژه در ميانس��الان( و مرگ همسر از 
جمله عواملي اس��ت كه ممكن اس��ت در آينده 

نزديك منجر به تنهايي سالمندان شود. 
مطابق اين تحقيقات، تخمين زده مي ش��ود كه 
8٠ درصد افراد بالاي ۶5 سال در پايتخت ايران 
حداق��ل داراي يك بيماري مزم��ن و 5٠ درصد 
داراي دو بيماري مزمن باشند. همچنين   در طول 
همه گيري كرونا، ش��يوع افسردگي در جمعيت 

مسن تر به طور قابل توجهي افزايش يافت. 
ح��دود ۱٠ درصد از جمعيت س��المند كش��ور 
داراي معلوليت هاي آشكار هستند كه منجر به 
هزينه هاي توانبخشي بسيار بالاتر در افراد مسن 

در مقايسه با ساير گروه هاي سني شده است. 
به گزارش تس��نيم، پيري جمعيت نگراني هايي 
را در مورد سرعت رشد اقتصادي كشور، افزايش 

هزينه هاي نظام س��لامت، عملكرد كيفي نظام 
سلامت، تاب آوري مالي نظام بازنشستگي و رفاه 

و كيفيت زندگي سالمندان به  همراه دارد. 
اين گ��زارش مي افزاي��د كه ب��راي پرداختن به 
چالش ه��اي پي��ش  روي س��المندان در ايران، 
سياستگذاران بايد مداخلات سياسي مبتني بر 
شواهد را انجام دهند. اقدامات هدفمندي از جمله 
تعيين سالمندي سالم به  عنوان اولويت دولت، 
توسعه مدل ارائه خدمات بهداش��تي و درماني 
براي جمعيت س��المند، افزايش قدرت اجرايي 
شوراي ملي س��المندي و اس��تفاده از پتانسيل 
فارغ التحصيلان دانش��گاهي »طب سالمندي« 
ضروري است و اتخاذ سياست هايي براي تسهيل 
استفاده از خدمات داوطلبانه و ارائه مراقبت در 

منزل توصيه مي شود. 

 مديركل كميته امداد استان تهران گفت: غرفه هاي ثبت نام از خيران 
در قالب طرح اكرام ايتام و محسنين، مشاركت هاي مردمي، اشتغال و 
خودكفايي، امور فرهنگي و صندوق امداد ولايت در نمايشگاه قرآن واقع 

در محل مصلي تهران برپا شده است. 
 مدير كل دفتر پايش سازمان حفاظت محيط زيست با اشاره به اينكه 
هزينه نگهداري از ايستگاه هاي س��نجش كيفيت بسيار بالا است و به 
۱٠۶ ايس��تگاه جديد نيز نياز داريم، گفت: قرار اس��ت در سال جاري 
براي تأمين بخشي از اين هزينه ها 5٠ درصد عوارض آلايندگي توسط 

شهرداري ها با نظر سازمان حفاظت محيط زيست هزينه شود. 
 ثبت س��فارش و خريد اينترنتي كتاب هاي درس��ي سال تحصيلي 
۱۴٠۳- ۱۴٠٢ براي تمام پايه ها و رشته هاي تحصيلي - به جز پايه هاي 

ورودي- از ٢۷ فروردين سال جاري آغاز مي شود. 
 رئيس كل دادگستري استان تهران از تعيين مهلت شش ماهه براي 
اتوبوسراني و سازمان استاندارد به  منظور اصلاح وضعيت و ارتقای ايمني 

يا از رده خارج كردن اتوبوس هاي غيراستاندارد خبر داد. 
 معاونت گردشگري وزارت ميراث فرهنگي اعلام كرد: در حال حاضر 
برگزاري هر س��فر گروهي و اجراي تورهاي گردشگري به مقصد مصر 

مورد تأييد معاونت گردشگري نيست. 
 مدير كل دارو و مواد تحت كنترل سازمان غذا و دارو از توليد بيش از 
۱8 ميليون و واردات بيش از ۳ ميليون سرم )تأمين بيش از ٢۱ ميليون 
سرم( در اسفند ماه گذشته خبر داد و گفت: ركورد توليد سرم در كشور 
شكسته شده است، اما همچنان مصرف سرم در صدر داروهاي تجويزي 

و مصرفي بيماران قرار دارد. 
 مدير عامل بنياد بيماري هاي ن��ادر گفت: تاكنون ۴٠٢ نوع بيماري 
نادر در كشور ما شناسايي شده است كه بيماران آنها شامل ۶هزارو5٠٠ 
نفر در سامانه »سبنا« ثبت نام كردند، اما تخمين ما اين است كه تعداد 
بيماران نادر در كش��ور ما حدود ۱/5 تا ٢ ميليون نفر باش��د؛ حالا كه 
ديگر سند ملي بيماري هاي نادر هم ابلاغ شد، خوب است كه دوستان 
وزارت بهداشت به فكر تأسيس چنين اداره كلي باشند تا مأمن و پيگير 

مشكلات بيماران نادر باشند. 
 رئيس مركز آمار و فناوري اطلاعات قوه قضائيه گفت: با اقداماتي كه 
انجام داديم، بيش از ۹۳ درصد ابلاغ ها به صورت برخط و در لحظه به 

صورت الكترونيك انجام مي شود. 

شهردار تهران خبر داد

1402،سالتجديدحیات
درحملونقلعموميپايتخت

ش�هردار ته�ران س�هم ن�اوگان حم�ل  و نق�ل عموم�ي در 
جابه جايي ه�اي درون ش�هري را ۲۵ درصد عنوان ك�رد و گفت: 
در ش�هر ته�ران ع�لاوه ب�ر اينكه ب�ا فرس�ودگي ن�اوگان حمل 
 و نق�ل عموم�ي روب�ه رو هس�تيم، از اس�تانداردها ني�ز عقبيم. 
مراسم امضاي تفاهمنامه ميان شهرداري تهران و وزارت صنعت، معدن 
و تجارت با حضور عليرضا زاكاني شهردار تهران و سيد رضا فاطمي امين 
وزير صمت برگزار شد.  در ابتداي اين مراسم زاكاني با تأكيد بر اينكه 
ما به دنبال نوسازي ناوگان حمل  و نقل عمومي در شهر تهران هستيم، 
اظهار كرد: اكنون ۷5 درصد رفت وآمدهاي س��طح شهر با خودروهاي 
ش��خصي صورت مي پذيرد و س��هم ن��اوگان حمل ونق��ل عمومي در 

جابه جايي هاي درون شهري ٢5 درصد است. 
شهردار تهران افزود: در شهر تهران با فرس��ودگي ناوگان حمل  و نقل 
عمومي روبه رو هستيم و از استانداردها نيز عقبيم. به عنوان مثال مطابق 
اسناد بالادستي بايد ۱۱ هزار اتوبوس در پايتخت فعال باشد، در حالي 

كه اين رقم اكنون ٢هزارو55٠ دستگاه است. 
زاكاني ادامه داد: در بخش تراموا نيز به دنب��ال ايجاد الگويي جديد از 
حمل  و نقل هستيم. همچنين با هدف ساخت ناوگاني پاك و غيرآلاينده 
در جهت توسعه و نوس��ازي اتوبوس، ون، تاكسي و موتورسيكلت هاي 
پايتخت اقدام خواهيم كرد.  وي گفت: براساس اين تفاهمنامه قرار است 
بحث نوسازي جدي و گسترده وس��ايل حمل  و  نقل عمومي انجام و از 
طريق اصلاح نرم در خصوص افزايش خطوط، تغيير چارچوب هاي حمل  

و  نقل در خطوط، خدمت متفاوت و افزايش ميزان ناوگان اقدام شود. 
بنا بر اعلام سايت شهر، وي با بيان اينكه س��ال ۱۴٠٢ را سال تجديد 
حيات براي حمل و نقل عمومي شهر تهران قرار داده ايم، افزود: توجه 
شوراي شهر ششم و شهرداري به موضوع حمل  و  نقل، افقي را براي شهر 
باز كرد تا ۴5 درصد بودجه شهر تهران در اين زمينه در نظر گرفته شود.  
شهردار تهران با بيان اينكه در حوزه توسعه و تجهيز ناوگان اتوبوس، ون، 
تاكسي و موتورسيكلت، هدف شهرداري حركت به سمت موجوديت 
پاك و غيرآلاينده اس��ت، تصريح كرد: اميدواريم در اين حوزه ها كار را 
به بهترين شكل پيش ببريم. مطمئناً اين همكاري ها ميان شهرداري و 
وزارت صمت، يك بازخورد مناسب براي شهروندان عزيز تهران و الگوي 

جديد تفاهمنامه بين دستگاه ها خواهد بود. 

زهرا چيذري 
  گزارش  یک

حسین سروقامت

چطور از گذر س�ريع زم�ان جلوگيري كني�م؟ »كريس بيلي« 
نويسنده كتاب پروژه بهره وري مي گويد:

-  طي چند سال گذشته، متوجه ش�دم حركت زمان سريع تر 
شده است. كشف من باعث شگفتي ام ش�د. وقتي ما بزرگ تر 
مي شويم، زمان زودتر مي گذرد، اما چگونه مي توان اين احساس 

را معكوس كرد؟
بيلي براي يافتن پاس�خ به كش�ورهاي مختلفي س�فر كرده، 
تجربيات فراواني به دست مي آورد. او در مي يابد هرچه دوپامين 
مغزمان )ماده شيميايي احساس لذت( بيشتر باشد زمان كندتر 

مي گذرد. . . و سرانجام راه حل را پيدا مي كند:
-  به چيزهاي مورد علاقه تان عش�ق بورزيد، ام�ا همچنان به  
دنبال تجربيات تازه و بديع بگرديد. مشتاقانه به انجام كارهايي 
مبادرت ورزيد كه تاكنون انجام نداده ايد. ديدن جاهاي جديد، 
انجام فعاليت هاي تازه و خوردن غذاهاي جديد، دوپامين آزاد 

مي كنند. 
دوس�تان! از دايره راحتي خارج شويد؛ گذش�ت زمان كندتر 

مي شود!
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  شهروند – تهران: وزير 

  ش�هروند – تهران: وزير آموزش و پرورش به دليل تأخير 
در پرداخت عيدي و حقوق فرهنگيان مجبور به اس��تعفا شد. 
همه مس��ئولان از بالاترين مقام اجرايي تا بقي��ه در اين مورد 
موضع گيري و دس��تور پيگيري دادند، س��ر و صداي رسانه ها 
هم تأثير زيادي در اس��تعفاي وزير داشت. خوب است اين نوع 
رفتار در مورد مس��ائل ديگر جامعه هم انجام شود و فقط براي 
فرهنگيان نباش��د. بعد از گذشت ۱۶ روز از س��ال جديد هنوز 
عيدي معلولان بهزيستي پرداخت نشده است و هيچ كس هم از 
مجموعه بهزيستي جوابگوي پرداخت نشدن عيدي نيست. هيچ 
مس��ئولي در اين زمينه اظهارنظر و هيچ رسانه اي در مورد اين 
موضوع موضع گيري نكرد. از وزارت تعاون كار و رفاه اجتماعي 

تقاضا مي كنم كه به موضوع رسيدگي كند.
  ش�هروند – تهران: هر س��ال اعلام می كنند نرخ كرايه از 
فلان تاريخ گران می ش��ود و هرگونه افزايش قيمتی قبل از آن 
تخلف است و به آن رسيدگی می ش��ود و ... . اما دقيقاً هر سال 
هم بلافاصله پس از تعطيلات نوروزی كرايه تاكسی ها در اغلب 
خطوط گران می ش��ود و صرف��اً رانندگان حلال خ��ور و دارای 
وجدان تا برچسب های جديد قيمت توزيع نشود، كرايه را گران 
نمی كنند. از وجدان اين رانندگان كه بگذريم، نظارت مديريت 

شهری كجاست؟! 

سلام بر ش�ما مخاطبان هميش�گي »جوان«. 
اين س�تون متعلق به شماس�ت. دلگويه هاي 
ش�ما عزي�زان را از طري�ق ش�بكه هاي 
 ۰۹1۹۰۹۶۸۵3۰ ش�ماره  ب�ا   اجتماع�ي 
يا تلفن: ۸۸4۹۸44۸ پذيرا و  ش�نوا هستيم. 
در نظر داشته باش�يد اين ستون را مسئولان و 

مديران با حساسيت ويژه مي خوانند.  اسكن كنيد

»جوان« از پرداخت نشدن عيدي 
مددجويان بهزيستي گزارش مي دهد

مددجويانبهزيستي
ناتوانازپاسخگوكردنوزيركار!

مدت�ي اس�ت خب�ر پرداخت نش�دن عي�دي مددجوي�ان 
بهزيس�تي، ب�ر خ�لاف روال س�ال هاي گذش�ته، در رس�انه ها 
مطرح شده اس�ت؛ »جوان« اين موضوع را بررس�ي كرده اس�ت. 
 آشتياني پدر يكي از مددجويان در گفت  وگو با »جوان« با بيان اينكه من 
يك پسر معلول اوتيسم دارم، گفت: ماهانه چيزي حدود 5۴٠ تا 55٠ هزار 
تومان به عنوان مس��تمري به ما مي  دهند و هر سال بهمن ماه طبق روالي 
كه براي كارمندان و ديگران وجود دارد، عي��دي نيز براي اين مددجويان 

پرداخت مي  شد، ولي امسال اصلًا پرداخت نكردند. 
آشتياني افزود: چون پيامك واريز براي من نمي  آمد و مبلغ آن هم زياد نبود، 
روزهاي اول پيگير اين مبلغ نبودم، ولي از طريق رسانه ها متوجه شدم كه 
عيدي بچه هاي بهزيستي پرداخت نشده و بعد كه بررسي كردم ديدم عيدي 
بچه من نيز پرداخت نشده و مثل اينكه عيدي ای كه كميته امداد نيز هر سال 

مي  داده پرداخت نشده است. 
وي با بيان اينكه سه  شنبه با بهزيستي تهران براي پيگيري عيدي تماس 
گرفتم، خاطر نشان كرد: به من پاسخ دادند كه خانواده هاي بسيار ديگري 
نيز مانند شما خيلي با ما تماس گرفته اند، ولي دست ما نيست و شما بايد با 
بهزيستي كل تماس بگيريد. با بهزيستي كل هم كه تماس گرفتم، گفتند 
خانواده هاي زياد ديگري نيز با اينجا تماس گرفته اند، ولي بودجه اي براي 
اين كار تخصيص داده نشده است. من گفتم يعني دولت بودجه اين بچه ها 
را كه مجلس تصويب كرده نداده اس��ت، در جواب گفتند اگر داده بود كه 

پرداخت مي  كرديم!
پدر اين مددجوي بهزيستي با اشاره به اينكه بعد از جواب منفي بهزيستي در 
مورد عيدي مددجويان به ذهنم رسيد كه به رسانه ها متوسل شوم، ادامه داد: 
اين بچه هاي معصوم خودشان نمي  توانند حقشان را بگيرند و مثل آموزش و 
پرورش هم نيستند كه فضاي مجازي پشتيبان آنها باشد تا حتي وزير هم به 
خاطرشان استعفا بدهد. معلوم نيست چرا پول اين بچه ها را نمي  دهند، من 

مي  دانم كه بودجه هم تصويب شده ولي نمي  دانم چرا نمي  دهند!
وي در پايان يادآور شد: سال هاي گذشته به اندازه يك حقوق مستمري به 
عنوان عيدي پرداخت مي  شد كه پارسال حدود ۳٠٠ هزار و خرده اي تومان 

بود. امسال بايد 5۴٠ هزار تومان به عنوان عيدي مي  دادند كه ندادند. 
گفتني است اخيراً احسان جعفري مدير كل روابط عمومي و امور بين الملل 
سازمان بهزيستي كش��ور در واكنش به انتقادات مطرح شده در خصوص 
پرداخت نشدن عيدي مددجويان بهزيستي در گفت  وگو با آنا  اظهار كرد: 
در بودجه اي كه براي سازمان بهزيستي كشور تعيين شده است، هيچ گونه 
جايگاه و رديفي ب��راي پرداخت عيدي به مددجويان تحت پوش��ش اين 

سازمان تعيين نشده است. 
وي در پاسخ به اين سؤال كه چرا در س��ال هاي گذشته و دوره هاي قبلي 
مديريت سازمان بهزيستي كشور مبلغي به عنوان عيدي مددجويان تحت 
پوشش به حساب آنها واريز مي شده اس��ت، اضافه كرد: اگر چه اين كار در 
سال هاي قبل انجام مي شده، اما قانوناً تكليفي بر عهده سازمان بهزيستي 

كشور به عنوان پرداخت عيدي نيست. 
مدير كل روابط عمومي و امور بين الملل سازمان بهزيستي كشور تأكيد كرد: 
اگر در بودجه مبلغي اضافه بيايد مي توان به عنوان عيدي مبلغي را به حساب 
مددجويان تحت پوشش بهزيستي واريز كرد و در غير اين صورت سازمان 

بهزيستي كشور وظيفه اي در اين خصوص ندارد. 
بنا بر اخبار منتشر شده، دو نهاد كميته امداد و سازمان بهزيستي كشور براي 
عيدي مددجويان تحت پوشش خود در سال جاري هيچ مبلغي به حساب 

مددجويان واريز نكرده اند. 
عباس مقتدايي، نماينده و نايب رئيس كميسيون امنيت ملي و سياست 
خارجي مجلس شوراي اس��لامي دوازدهم فروردين ماه امسال با نوشتن 
نامه اي به رئيس جمهور نسبت به عدم واريز عيدي مددجويان اعتراض كرد.  
در بخشي از اين نامه آمده اس��ت: همانگونه كه مستحضريد از سال جديد 
حدود ۱٢ روز گذشته، ولي همچنان مددجويان مظلوم و عزيز بهزيستي 
عيدي خود را دريافت نكرده اند و در تماس با دفاتر نمايندگي از عدم توجه 
دولت گلايه مندند. پيگيري هاي مكرر اينجانب نش��ان مي دهد كه تا روز 
٢8 اس��فندماه، برخلاف تكاليف قانوني، صرفاً ۶۱ درصد از منابع سازمان 

بهزيستي توسط سازمان برنامه و بودجه تخصيص پيدا كرده است. 
به نظر مي  رس��د در حالي كه ناهماهنگ��ي در پرداخت حق��وق و مزاياي 
معلمان توانس��ت به نحوي موجب بركناري وزير آموزش  و پرورش شود، 
اما مددجويان بهزيستي صداي كافي براي پاسخگو كردن وزير كار، رفاه و 
تأمين اجتماعي را كه به گفته نمايندگان مجلس موظف به پرداخت عيدي 
آنها بودند دارا نيستند؛ گويا همين مسئله موجب شده به راحتي سازمان 

بهزيستي از پرداخت عيدي آنها شانه خالي كند. 

رضا دهشيری |  جوان

آيت الله سبحاني آپارتمان نشيني را مانع تحقق اسلاميت نظام دانسته 
و دولت را مكلف به احداث مسكن به صورت ويلايي كرده است. اين يک 
حرف به شدت صحيح و حق و درعين حال يک چالش جدي و در نگاه اول 
غيرقابل حل است؛ تمدن جديد و سبک زندگي نوين، چگونه مي  تواند 
دينداري را ارتقا دهد يا حتي تدين جمعي و فردي را حفظ كند؟ احداث 
خانه هاي حياط  دار، نيازمند صرف هزاران هزار ميليارد س�رمايه براي 
احداث جاده، مدرسه، بيمارستان، لوله  كشي آب و گاز و سيم  كشي برق 
و تأمين ساير زيرساخت هاي گسترده در مناطق وسيعي از ايران است. 
پس از احداث خانه هاي ويلايي و س�كونت خانواده ها در اين سراهاي 

حياط دار، هزينه هاي بيش�تري هم در  پيش اس�ت؛ تأمين سرمايش و 
گرمايش چنين خانه  هايي كه معم�ولاً 1۵۰ متر به بالا هس�تند، صرف 
منابع زيادي را مي  طلبد. درس�ت اس�ت كه تربيت فرزندان، صله  رحم 
و دهها مسئله ديگر اگر قرار است منطبق بر آموزه هاي اسلامي باشد، 
يكي از پيش  نيازهايش منزل غيرآپارتماني است، ولي به  نظر مي  رسد 
اين همه ماجرا نيست. از طرف ديگر، تقريباً تمام كارشناسان شهري و 
ديني هم بر اين موضوع اجماع دارند كه س�كونت در منزل حياط  دار، 
از جنبه هاي مختلف انس�اني تر و بهتر اس�ت. اجرايي شدن اين برنامه 
خوب  و حتي عالي، چالش�ي اس�ت كه پاسخ هاي اساس�ي مي  طلبد. 

  محيط زیست

   جمعيت


